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Цель работы — установить влияние поверхностного модифицирования из активной газовой фа-

зы отечественных полипропиленовых нетканых материалов для средств индивидуальной защиты, в 

том числе защитных масок, на их барьерные свойства, обеспечивающее задержание патогенных 

микроорганизмов, передающихся воздушно-капельным путем. 

Рассматривается влияние на эффективность воздушной фильтрации (ЭВФ) и бактериальной 

фильтрации (ЭБФ) полипропиленовых нетканых материалов марок Aquaspun и SpunBel модифици-

рующих слоев, нанесенных из активной газовой фазы, образованной электронно-лучевым диспери-

гтрованием политетрафторэтилена (ПТФЭ), нитрата серебра. Установлено, что значения ЭВФ и 

ЭБФ для системы ПТФЭ–Ag SpunBel / ПТФЭ–Ag Aquaspun / ПТФЭ–Ag SpunBel составляет 99,7%, 

99,2%, а ПТФЭ SpunBel / ПТФЭ Aquaspun / ПТФЭ SpunBel — 99,2% и 96,1%, соответственно. Пока-

зано, что образцы не цитотоксичны, выживаемость клеток фибробластов человека для Aquaspun 

составила 96,4% с покрытием ПТФЭ–Ag, Aquaspun ПТФЭ — 102,6%. 

Ключевые слова: электронно-лучевое нанесение, эффективность бактериальной фильтрации, антибактери-

альная активность, антимикробный потенциал, средства индивидуальной защиты. 
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The aim of the work is to establish the influence of surface modification from the active gas phase 

of domestic polypropylene nonwoven materials for personal protective equipment, including protective 

masks, on their barrier properties, ensuring the retention of pathogenic microorganisms transmitted by 

airborne droplets. 

It is considered the influence of modificated PTFE and silver nitrate layers deposited from active 

gas phase, formed via electron beam dispertion on the efficiency of air filtration and bacterial filtration 
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of polypropylene nonwoven materials of the Aquaspun and SpunBel brands. It was established that the 

values of efficiency of air filtration and efficiency of bacterial filtration for the PTFE–Ag SpunBel / 

PTFE–Ag Aquaspun / PTFE–Ag SpunBel system are 99.7%, 99.2%, and PTFE SpunBel / PTFE 

Aquaspun / PTFE SpunBel are 99.2% and 96.1% respectively. It is shown that the samples are not 

cytotoxic. The survival rate of human fibroblast cells is 96.4% for Aquaspun with PTFE–Ag coating and 

102,6% for Aquaspun with PTFE coating. 

Keywords: electron beam deposition, bacterial filtration efficiency, antibacterial activity, antimicrobial potential, 

personal protective equipments. 
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